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نصف جهان نیازمند درهای باز

دست و پای اصفهان را با 
»صنعت« نبندید

با ترسیم شرایط و وضعیت اقتصاد و اشتغال در 
اصفهان تنها یک موضوع اهمیت پیدا می کند، 
اینکه محیط کسب و کار نصف جهان نیازمند 

تحولی اساسی است. 
دورنمای این استان نشان می دهد که صنعت 
و کشــاورزی هیچ کدام نمی توانند مرهمی بر 
زخم های این شهر باشند. مسئله آب از یک سو 
و از سویی دیگر اشــباع شدن صنعتی، فضای 
صنعت و کشــاورزی را برای اشتغال زایی این 

استان بسته است.
بیکاری که از آن به عنوان مسئله مهم کشور یاد 
شده، در استان اصفهان نیز آمار قابل تأملی دارد. 
صنعتی ترین استان کشور با ظرفیت های فراوان 
اقتصادی، خدماتی و کشاورزی امروز با بحرانی به 
نام بیکاری روبه رو است و آماری بالاتر از میانگین 
کشوری را در این رابطه به خود اختصاص داده 
است.در این میان 15 درصد از تولید ناخالص 
کشور متعلق به استان اصفهان بوده و باید گفت 
اصفهان »صنعتی ترین« استان کشور است که 
70 درصد از فولاد کشور، 50 درصد از صنایع 
ساختمانی، 60 درصد مصنوعات طلایی کشور 
و 25 درصد از فرآورده هایی نفتی در آن توزیع 
می شود و 10 درصد کارگران کشــور در این 

استان فعالیت می کنند.
نرخ بیکاری اصفهان با تمام این مزایا اکنون به 30 
درصد رسیده است و به همین خاطر نمی توان 
به آمارهای امیدوارکننده هم دلخوش بود؛ زیرا 
وقتی در یک طرف ترازو میزان بیکاری دو رقمی 
شده است هر آنچه هم که از آمارهای اشتغال زایی 
صحبت شود، تنها نمکی است که بر زخم ها زده 
می شــود. آمارهایی که در اخبار پرطمطراق و 
پررنگ گفته می شود تا به نوعی گفته شود که 
هنوز هم در این استان اشتغال زایی می شود؛ اما 
وقتی که به نرخ بیکاری استان اصفهان از میانگین 
کشوری 3 درصد بیشتر باشد، نمی توان به برخی 
از آمارهای دروغین و سطحی بسنده شود.رئیس 
مجمع نمایندگان اســتان اصفهان با تشریح 
وضعیت اشــتغال در اصفهان در این زمینه به 
تسنیم گفت: در هیچ دوره  ریاست جمهوری 
در ایران به اندازه چهارسال اخیر تعدیل نیرو و 
تعطیلی کارخانه نبوده است، در سال 94 و 95 

بیشترین تعدیل نیرو را در کشور داشته ایم. 
در نیمه نخست سال گذشته تعداد افراد تعدیل 
شده از کار در استان اصفهان که تحت پوشش 
بیمه بیکاری رفته اند در حدود 20 هزار نفر بوده  
است. چنانچه این میزان را در شش ماهه دوم 
سال گذشــته حســاب کنیم، فقط در استان 
اصفهان 40 هزار نفر تحت پوشش بیمه بیکاری 
رفته اند. این تعداد افراد تعدیل از کار می توانستند 
از بیمه بیکاری اســتفاده کنند، افرادی که در 
طول فقط یک سال در اســتان اصفهان بیکار 
شده اند بیش از این ارقام است زیرا بیمه بیکاری 
شامل تمام افراد نمی شود.براساس صحبت های 
نماینده مردم فلاورجــان در مجلس، فقط در 
طول یک سال اخیر بسیاری از واحدهای تولید 
کوچک صنعتی و کارخانه جاتی مانند کاشی نیلو، 
کاشی اصفهان، پلی اکریل و شرکت ریسندگی و 
بافندگی زاینده رود در استان اصفهان با تعدیل 
نیروهای خود تعطیل شده اند.وی اضافه می کند: 
البته آمار تعدیل نیروها در استان بیش از ارقامی 
است که بیان کردیم و به تبع ارقام کارخانه ها و 
واحدهای تولیدی در استان اصفهان هم بیش 
از اینهاســت.به ویژه این موضوع در کلان شهر 
اصفهان باید با فعال ســازی واحدهای خرد و 

متوسط صنعتی مورد اهمیت قرار گیرد.
شاید تازه ترین سخنان معاون سیاسی امنیتی 
اجتماعی اســتانداری اصفهان در این زمینه 
بتواند ارمغان خوبی برای رفع مشکلات باشد. 
به گفته سیدرضا عقدایی، سال آینده، سال رونق 
اقتصادی و کسب و کار و حل معضلات اقتصادی 
به ویژه در زمینه بحران بیکاری است: »دولت و 
هیئت وزیران با همه توان به دنبال حل معضلات 

اقتصادی به ویژه در بخش صنعت هستند. 
تلاش مدیران اجرایی اســتان در راستای حل 
مشــکلات تولیدکنندگان، رفع موانع تولید و 
صادرات و کاستن از آمار بیکاران است و تاکنون 
در این زمینه دستاوردهای قابل توجهی نیز به 
دست آمده است.« اما یک موضوع وجود دارد و 
آن این است که اصفهان دیگر نه ظرفیت صنعتی 
دارد و نه ظرفیت و توسعه کشاورزی، بلکه این 
اســتان باید به فکر جذب توریسم و صنعتی 

نوین باشد. 

گزارش ویژه

ترجمه، بزرگ ترین خیانت 
به علم است

امروز  اصفهان میزبان کنفرانس ملی 
»رویکردهای نوین روابط عمومی در 
ایران« است. این مراسم طی روزهای 25 و 26 
همین مــاه درکتابخانه مرکز شــهرداری 
اصفهــان برگزار اســت. اســتقبال روابط 
عمومی های شهر و متخصصان این حوزه و 
اهالی رسانه از کنفرانس ملی »رویکردهای 
نوین روابط عمومی در ایران« بهانه ای شد تا 
با دو تن از مسئولان این کنفرانس گفت وگو 

کنیم...
هدف اصلی ما حرکت در مسیر 

»پژوهش وآموزش« است
دبیر کل کنفرانس ملــی، هدف از برگزاری 
کنفرانس علمی رویکردهــای نوین روابط 
عمومی در اصفهان گفــت: امروزه در حوزه 
رســانه مانند روابط عمومی ها، مطبوعات 
وانتشارات چند مشکل عمده داریم که همان 
کمبود »پژوهش« است که در این رابطه در 

سطح کشور واستان مان ضعیف هستیم.
فضل اله ســلطانی رنانی، ادامه داد: در این 
کنفرانس قصد داریم حرکتی انجام دهیم 

که به دو موضوع پژوهش وآموزش بیشتر بها 
داده شود و برگزاری این کنفرانس گامی است 
در جهت افزایش آگاهی و آموزش در حوزه 
رسانه. هم زمان با برگزاری این کنفراس قرار 
است خانه ارتباطات ایران به مرکزیت اصفهان 
در استان های مازندران، بوشهر وخوزستان با 
هدف انجام اقدامات آموزشی وپژوهشی در 

حوزه رسانه تشکیل شود.
ارائه اطلاعات تازه در این حوزه 

مزیت برتر این کنفرانس است
متخصص روابط عمومی و دبیر علمی این 
کنفرانس گفــت: کنفرانس هایــی که در 
ایران برگزار می شــود، در حد مقاله وپایان 
نامه های دانشــجویی بوده است ومعمولاً 
نتایج کنفرانس به صورت سطوح کیفی در 
نمی آید. در این کنفرانس قرار است آخرین 
دســتاوردهای روز دانــش روابط عمومی 

ورسانه ارائه شود.
هادی زمانی اضافه کرد: شــرکت کنندگان 
با اطلاعات روز دنیا نیز آگاه می شــوند. به 
همین منظور طی ارتباط صمیمانه با اساتید 
و پژوهشگران این عرصه از آنان خواسته ایم 
تحقیقات ومطالعاتی را که تاکنون منتشر 

نکرده اند در اختیارما بگذارند.
این کارشناس بیان داشت: کنفرانس های 
قبلی روابط عمومی، مقطعی وبا هدف تجمع 
بیشــترافراد بوده ولــی در کنفرانس ملی 
رویکردهای نوین روابط عمومی قرار است فضا 
ومکانی ایجاد شود که محققان وپژوهشگران 
مطالعاتی را که درباره رشــد دانش روابط 

عمومی تاکنون داشته اند، ارائه کنند.
زمانی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه چه 
دستاوردهایی برای این کنفرانس پیش بینی 
می کنید؟ اظهارداشت: یکی ازدستاوردهای 
این کنفرانس، تغییر دیــدگاه دانش ورابط 
عمومی نسل سوم اندیشمندان وپژوهشگران 
است، نسل سوم روابط عمومی در کشور ما 

دیدگاهش با گذشتگان متفاوت است.
ترجمه، بزرگ ترین خائن به علم 

است!
دبیرعلمی کنفرانس ملــی »رویکردهای 
نوین روابط عمومی در ایران« بیان داشت: 
گذشتگان ما در بحث روابط عمومی معتقد 
به ترجمه متون بودند واذعان داشتند روابط 
عمومی دانش غربی اســت که در آن باید 
تمام آثار ترجمه شــود. از طرفی دیگر نیز 

اعتقاد داشــتند، یکــی از ویژگی های بارز 
روابط عمومی این اســت که باید مبتنی بر 
بر فرهنگ جامعه باشد؛ بنابراین چون این 
متون منطبق با عناصر فرهنگی کشور ما به 
وجود نیامده، موضوعی ضدونقیض است. 
اما امروزه معتقدیم ترجمه بزرگ ترین خائن 
به علم است. بر همین اساس ما آثار ومتون 
غربی را مطالعه وآن ها را بر اساس نیاز، ذائقه 
وسلیقه مردم خودمان بازنویسی می کنیم و 
سرانجام به صورت دستورالعمل درمی آوریم 
درنتیجه این فضا برای نسل ما ایجاد شده که 
موضوعات وسر فصل های جدیدی در این 

حوزه بتوانند ارائه دهند.
 زمانی اظهار داشت: ما اگر به آثار ومتون ادبی 
خودمان اکتفا کنیم، بی نیاز خواهیم شــد؛ 
به عنوان مثال منطق الطیر عطار وبوستان 
وگلستان ســعدی هرکدام به تنهایی یک 

منبع کامل روابط عمومی هستند که ما را 
از روی آوردن بــه متون وآثار غربی ها کاملًا 
می تواند بی نیاز سازد. البته باید آثار محققان 
غربی را مطالعه کنیم وبا گرته برداری از آن ها 
و براساس الگوهای خودمان و شیوه و نیازهای 

مردم جامعه خودمان بنویسیم.
وی با اشاره به اینکه نقدهایی به دانش روابط 
عمومی امروز ما وارد اســت، گفت: از سال 
1923 که روابط عمومی در دنیا مطرح شد، 
در همین حالت سازمانی بوده است. روابط 
عمومی امروزه نمی تواند تنها دریک سازمان 
باشد؛ درحقیقت یک دانش برای اینکه به 
عنوان دانش پذیرفته شــود، باید بتواند به 
نیازهای مردم پاسخ دهد. بنابراین معتقدیم 
روابط عمومی نتوانسته به وظایفش عمل 
کند. ما حتی یک استاندارد مدون از روابط 
عمومی در اداره استانداردمان نداریم وامروزه 

با توجه به تغییر نیازها روابط عمومی با این 
حالت سازمانی نمی تواند به حیات خود ادامه 
دهد.این متخصص حوزه روابط عمومی، در 
پایان ضمن ارائــه دیدگاهی مبنی بر اینکه 
روابط عمومی می تواند در خدمت نیازهای 
بشری قرار گیرد، افزود: حقیقت این است 
که روابط عمومی یک دانش اجتماعی است 
که باید بتواند در جهت رفــع نیازها به کار 
گرفته شود. امروزه بزرگ ترین مشکل جامعه 
بشری نداشــتن مهارت در ارتباط صحیح 
است وتنها راه حل برای عبور از این معضل 
این است که روابط عمومی از قالب سازمانی 
خود خارج شده و وظیفه اش را به عنوان یک 
دانش اجتماعی تحت عنوان روابط عمومی 
زندگی ایفا کند. روابط عمومی یک دانش 
»آگاهی بخش« بوده که وظیفه اش بازتولید 

آگاهی در جامعه است.

در گفت وگو با مسئولان کنفرانس ملی »رویکردهای نوین روابط عمومی در ایران« عنوان شد:

آزاده سلیمان نژاد / گروه اصفهان
  azade.soleimani8@gmail.com

دریا قدرتی پور / گروه اصفهان
power fullsea@gmail.com

رئیس بیمارستان شهید بهشتی اصفهان گفت: به دنبال 
اجبار متخصصان زنان و زایمــان به زایمان طبیعی و 
بسته بودن دست آنان برای سزارین شاهد مرگ نوزاد، 

مادر یا ایجاد مشکلاتی برای هردو هستیم.   
بهناز خانی در گفت وگو با مهر اظهار داشت: بر اساس 
دستورالعمل وزارت بهداشــت باید سطح سزارین در 
بیمارستان های دولتی کاهش یابد؛ بنابراین هر مادر 
بارداری باید تا مشــکلی برایش پیــش نیاید زایمان 
طبیعی نکند. به همین خاطر بسیار پیش آمده که یک 
مادر از صبح تا عصر درد کشیده تا زایمان طبیعی کند و 
سپس به خاطر فوریت یا سایر مشکلات، عمل سزارین 
در حالی صورت گرفته که مادر متحمل دردهای زیاد 
شده یا گاه مشکلات فراوانی برای نوزاد یا مادر به وجود 

آمده است.

وی بیــان داشــت: در صورتی که متخصــص زنان و 
زایمان قبل از بروز مشکل مادر را سزارین کند، حتی 
به خواسته خود مادر باید پاسخ گوی معاونت درمان،  

بیمه و غیره باشد.
رئیس بیمارستان شــهید بهشتی اصفهان اعلام کرد: 
برخی مادران به خاطر فاکتورهای بســیاری از جمله 
کوتاهی قد،  کوچک بودن لگن یــا عوامل دیگری که 
پزشک تشخیص می دهند، نمی توانند زایمان طبیعی 
انجام دهند و قبل از ایجاد هر مشــکلی باید سزارین 
صورت گیرد و این در صورتی است که اجبار در زایمان 
طبیعی، بسیاری از متخصصان را ترسانده و گاه انجام 
سزارین به هنگام بروز مشــکل شاید خیلی دیر انجام 

شده باشد.
وی بــا اعلام اینکه امــروز روش های بســیاری برای 

زایمان طبیعی بدون درد وجــود دارد که می توان به 
زایمان در آب اشاره کرد، ادامه داد: در حال حاضر تنها 
بیمارستان شهید بهشتی با داشتن یک وان، زایمان در 

آب را در بخش دولتی انجام می دهد.
خروج برخی روش های زایمــان بدون درد از 

پوشش بیمه ای
خانی گفت: برای هر شیفت یک ماما مسئول گذاشتیم 
تا روند زایمــان در آب را کنترل کنــد و تمام مراحل 
زایمان تا پایان توسط رزیدنت و یا پزشک مقیم تحت 

نظارت قرار می گیرد.
وی اعلام کرد: در مــاه بین 15 تــا 20 نفر متقاضی 
زایمان در آب هستند و ظرفیت داریم که ماهانه تا 60 

نفر هم زایمان در آب انجام دهند.
رئیس بیمارســتان شــهید بهشــتی اصفهان ادامه 
داد: با توجه به اینکه ســاخت وان و آبــی که باید به 
صــورت چرخشــی در آن باشــد، هزینــه زیــادی 
می طلبد و از ســوی دیگر مردم بــه دلیل عدم اطلاع 
از ایــن روش درمانی اســتقبال زیــادی نمی کنند، 
 روی ایــن روش ســرمایه گذاری آن چنانــی صورت 

نگرفته است.
وی با اشــاره به اینکــه اســتفاده از گاز انتونوکس، 
بی حسی اپیدورال و دســتگاهی که به کمر می بندند 
تا مــادر درد کمتــری را تحمل کند و نیز ماســاژ، از 
جمله راه های کاهش درد زایمان طبیعی است،  بیان 
داشت: برخی روش های زایمان طبیعی بی درد به علت 
 خروج از پوشش بیمه ای، مورد اســتقبال مردم قرار

 نمی گیرد.

رئیس بیمارستان شهید بهشتی اصفهان:

دست متخصصان زنان و زایمان برای انجام »سزارین« باز نیست

»اشرافی گری« همچون خوره ای در جان جامعه است790 طرح »کارانگیزی« و »توان افزایی« در اصفهان اجرا شد

مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان از اجرای 790 طرح کارانگیزی و توان افزایی 
در مدت ده ماهه امسال برای مددجویان زیر پوشش این نهاد خبر داد. حمیدرضا 
شیران افزود: طرح های کارانگیزی و توان افزایی به  عنوان پیش  نیاز طرح های 
خودکفایی است و این دو طرح با هدف ایجاد اعتماد به  نفس و افزایش توانمندی  
مددجویان برای حرکت به سمت خودکفایی و خروج از چرخه حمایتی اجرا شده 
است. وی اظهار کرد: این دو طرح با سهم 15 درصدی از کل اعتبارات طرح های 
اشتغال زایی و با اعتباری حدود پنج میلیاردتومان در استان اصفهان اجرا شد که در پی آن بیش از چهار هزار نفر مددجو 

خودکفا شدند.

نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه امام خمینی )ره( 
انقلاب پا به برهنه ها را به وجود آورد و فرمود یک موی »کوخ نشینان« را به همه 
»کاخ نشینان« نمی دهم، گفت: اشرافی گری همچون خوره ای در جامعه است. 
حسن کامران در جمع خبرنگاران با اشاره به دستاوردهای انقلاب اظهار داشت: 
در آن زمان من سرباز فراری در ارومیه بودم. سپس شاه ما را در زرهی شیراز 
زندان کرد که از زندان هم فرار کردم. وی افزود: بعد از آن هم 22 بهمن من در 
سقز بودم که کردها عنوان می کردند »کاکا خمینی پیروز شد.« آن زمان ما حتی نمی توانستیم بگوییم مرجع تقلیدمان 

کیست. خداراشکر که مردم سربازان حضرت امام )ره( بودند و هستند و انقلاب اسلامی را به پا کردند.

دفتر نماینده ولی فقیه در اســتان و امام 
جمعه اصفهان اعلام کرد: نماینده ولی 
فقیه در اســتان و امام جمعه اصفهان با 
حضور دربیمارستان الزهرای این شهر از 
آیت اله »سیدمرتضی مستجاب الدعواتی« 
مشهور به آیت اله مســتجابی، از علمای 
اصفهان عیادت کرد. درجریان روند درمان 

وی قرار گرفت.نسل فردا

 رســول موســوی، رئیــس اداره آمار و 
اطلاعات شهرداری اصفهان گفت: فایل 
قابل دانلود نهمین کتاب آمارنامه اصفهان 
مربوط به سال 95 در پرتال شهرداری به 
نشانی www.isfahan.ir بارگذاری شده 
تا شهروندان امکان استفاده از آن را داشته 

باشند. نسل فردا

خبر ویژه
عضو کمیسیون »بهداشت و درمان« مجلس خبر داد:

بودجه سال ۹۷ بهداشت و درمان حدود ۳۴ 
هزارمیلیاردتومان است

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: با اضافه شدن مبالغی به بودجه های 
قبلی، رقم بودجه بهداشت و درمان در سال 97 به 34 هزارمیلیاردتومان رسیده است.

اکبر ترکی با اشاره به هویت اسلامی، تمدن ایرانی و قوه انقلابی اظهار داشت: اگر این سه 
مؤلفه را دنبال کنیم، قطعاً منافع ملی را درنظرگرفته ایم. همچنین اگر در سیاست خارجی 

و داخلی این مؤلفه ها را رعایت نکنیم، منافع ملی را در نظر نگرفته ایم.
وی ادامه داد: وقتی ما توانستیم جنگ تحمیلی را با مشقات فراوان پشت سر بگذاریم از 
مسائل اجتماعی، اقتصادی و درمانی هم باید بتوانیم به راحتی عبور کنیم و اقداماتی در 

این راستا انجام دهیم.
ترکی با بیان اینکه دشمن قصد دارد فساد برخی را در کشور همگانی جلوه دهد، میان 
مردم تفرقه ایجاد کند و در نهایت هم قصد مشروعیت زدایی از انقلاب را دارند، گفت: در 
بحث »دارو« باید گفت: 95 درصد از داروهای مصرفی کل کشور تولید داخل است. از این 

رو افتخار ما بر این است که »داروهای های تک« تولید می کنیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر روسیه داروهای »های تک« تولید می کند که ما تمام 
مارکتینگ روسیه را در این زمینه در کشور تولید می کنیم، تصریح کرد: تنها 5 درصد از 

داروهای ما وارداتی بوده که همین میزان هم با حساب و کتاب وارد می شود.
ترکی با اشاره به بحث طرح تحول نظام سلامت گفت: با طرح تحول سلامت بیش از 
اندازه مراجعه کننده داریم و بیش از اندازه دارو مصرف و طبابت می کنیم که این موضوع 

عوارضی در پی دارد.
وی با بیان اینکه در زمینه اقتصاد جای خالی بسیار داریم که باید جاهای خالی را پر کرد، 
افزود: طرح تحول سلامت نیز بر همین اساس روی کار آمد. اگر فردی به طرح تحول 

سلامت ایراد دارد، باید چالش ها و مشکلات این طرح را پر کند.
نماینده مردم فریدن، فریدون شهر، چادگان و بویین میاندشت در مجلس با بیان اینکه 
طرح تحول سلامت چالش هایی دارد، ادامه داد: طرح تحول سلامت در جاهایی اضافه 

پرداخت داشته است که امیدواریم در بودجه 97 این چالش ها برطرف شود.
وی اظهار داشت: قبل از طرح تحول سلامت مردم با مشکلات بسیاری روبه رو بوده و ناچار 
به پرداخت هزینه های گزاف بودند، اما اکنون هزینه بستری بیماران در بیمارستان های 

دولتی سراسر کشور 5 درصد است.
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  مدیر کل امور »حقوقی« شهرداری اصفهان:
خسارات حفاری  در شهر بر عهده مجریان 

طرح است
مدیر کل امور حقوقی شــهرداری اصفهان گفت: بر اساس قانون 
شهرداری ها، ادارات دولتی قبل از هر گونه حفاری در شهر باید از 
شهرداری مجوز دریافت و در مدت زمان مناسب، حفاری صورت 

گرفته را ترمیم کنند.

مسعود حیدری در گفت و گو با ایمنا،  به برخی از قوانین شهرداری 
اشاره و اظهارکرد: طبق ماده 103 قانون شهرداری ها، تمام ادارات 
دولتی قبل از انجام هرگونه حفاری باید مجوزهای لازم را از شهرداری 
دریافت و پس از حفــاری آن را ترمیم کننــد، در غیر این صورت 
شهرداری ترمیم محل حفاری شده را انجام و هزینه مربوطه را از 

شرکت ها دریافت خواهد کرد.
وی با بیان اینکه دستورالعمل نحوه هماهنگی و صدور مجوز حفاری 
در شهرها سال 67  ابلاغ شده است، گفت: طبق ماده 103 قانون 

شهرداری ها سازمان مجری طرح عمرانی باید در مدت زمان مناسب 
حفاری صورت گرفته را ترمیم کند و نباید اجرای طرح بیش از حد 

معقول به طول انجامد.
مدیر کل امور حقوقی شهرداری اصفهان با بیان اینکه طبق ماده 
9 آیین نامه هماهنگی اقدامات عمرانی، رفع خسارات ناشی از تعلل 
در اجرای مصوبات به عهده مقصر است، ادامه داد: اگر خسارتی در 
طول مدت اجرای عملیات حفاری تا ترمیم به کســی وارد شود، 
طبق آیین نامه و بخش نامه های حفاری، سازمان مجری طرح باید 

مسئولیت آن را عهده دار شود.
حیدری اظهارکرد: ادارات و سازمان ها بر اساس ماده دو دستورالعمل 
قید شده باید تا اول شهریور هر سال فهرست طرح هایی که بودجه آن 

تصویب شده و قصد اجرای آن ها را دارند، اعلام کنند.
وی تأکید کرد: بر اساس ماده 11 دستورالعمل نحوه هماهنگی و 
صدور مجوز حفاری، خسارات ناشی از به تعویق انداختن بی مورد 
ترمیم مسیرهای حفاری و تکمیل نکردن به موقع مرمت ها، برعهده 

شرکت یا سازمان اجراکننده طرح و حفاری است. 


